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BESTUURSAANGELEGENHEDEN 

Het bestuur vergaderde in het afgelopen jaar driemaal voor het behandelen 

van periodiek terugkerende bestuurszaken. Wegens de aangezegde personeelsin

krimping werd uitvoerig aandacht geschonken aan de stand van de personeelsvoor

ziening en mogelijkheden tot aanpassing. Het tweede concept van het meerjaren

plan werd uitvoerig besproken. 

Om de mogelijkheid tot een intensiever samengaan tussen het CPO en het IBS 

te bestuderen werd door de SLO een commissie ingesteld onder voorzitterschap van 

prof.dr. H. Veldstra. Van de zijde van het bestuur hebben dr. Lackamp en ir. 

Bijloo zitting in deze commissie. De door de commissie uitgebrachte discussieno

ta werd behandeld, waarbij werd gesteld dat, alvorens definitieve uitspraken te 

doen, er overeenstemming dient te zijn over de taakstelling van een eventuele 

nieuwe instelling. Bij het overleg hierover zullen ook de staven van beide in

stellingen worden betrokken. 

In overleg met het Ministerie werd op zijn verzoek prof.dr.ir. G.J. Vervel

de, in verband met zijn benoeming tot voorzitter van de Commissie voor het 

Nederlandse aandeel in het UNESCO-programma "Man and Biosphere" (MAB) ingaande 

1 augustus 1972 ontheven van het directoraat van het instituut. Op verzoek van 

het bestuur en het Ministerie heeft dr. Th. Alberda zich voorlopig met de dage

lijkse leiding belast. 

De aftredende bestuursleden dr.ir. J.W. Lackamp en ir. J.H. Brust werden 

door de Minister van Landbouw en Visserij per 1 januari 1972 herbenoemd. 

Door verandering van zijn taak werd ir. J.I.C. Butler secr.-penningmees

ter ontheven van zijn bestuurslidmaatschap. In zijn plaats werd met ingang van 

1 november 1972 ir. M. Miedema benoemd. 

Wegens gezondheidsredenen moest prof.dr. Th. de Groot zijn bestuurslid

maatschap beëindigen. Met ingang van 1 december 1972 werd door de Minister in 

deze vacature dr. J. Tesink als lid van het bestuur benoemd. 

PERSONEEL 

Per 1-1-1972 werd door de Directie van de Plantenziektenkundige Dienst 

ir. R. Zandvoort op het IBS gedetacheerd om onderzoek over herbiciden in grond 

op zich te nemen. Voor hetzelfde doel werd de heer F. van Nieuwenhuysen door 

TNO via de Commissie van Onderzoek inzake Nevenwerkingen van Bestrijdingsmid

delen per 15-12-1971 bij het IBS tewerkgesteld. 

Op eigen verzoek verliet de heer L.J. Kornelis, werkzaam als adj. labo

rant bij de afd. Fysiologie en Ecologie per 1-1-1972 de dienst. 



Op 16-1-1972 overleed de heer W.K. Burgstede die als chef Tuin en Kassen 

werkzaam was. In hem verloren we een zeer kundig en plichtsgetrouw medewerker, 

die reeds vanaf dat de eerste kas in gebruik kwam bij het kas- en proeftuinon

der zoek betrokken was. 

Per 16-2-1972 werd aan de heer Tj. Veenstra, werkzaam bij de afd. Onkruid-

onderzoek, verlof verleend om gedurende twee jaar in Kenia op verzoek van de 

Directie Internationale Technische Hulp van het Ministerie van Buitenlandse Za

ken als "technologist" deel te nemen aan het Grass Seed and Breeding Project. 

Tijdens de afwezigheid van eerdergenoemde zal, ingaande 1-3-1972, de heer J.W. 

Willemsen als adj. assistent voor de afd. Onkruidonderzoek werkzaam zijn. 

De Rijksuniversiteit te Gent heeft aan prof .dr. ir. C T . de Wit het ere

doctoraat verleend aan de Faculteit der Landbouwwetenschappen. De bevestiging 

vond plaats op 26-2-1972. 

De heer F.L.M. Paulussen, hoofdass. A bij het Staatsbosbeheer, wordt op 

eigen verzoek per 1-4-1972 ontheven van zijn opdracht tot deelname aan het IBS-

onderzoek omtrent aanleg van wegbermbegroeiïngen. 

Voor de periode van 1-4-1972 tot 1-10-1972 traden als student-assistent in 

dienst mej. E.J. Ilsink en de heer W.G. Braakhekke die bij de afd. Vegetatiekun-

dig Onderzoek medewerkten aan het onderzoek naar de specificiteit van de kieming 

van zaden en de groei van kiemplanten onder geconditioneerde en natuurlijke om

standigheden. 

Eveneens voor de periode van 1-4-1972 tot 1-10-1972 werd mej. V. Kappers als 

student-assistent aangesteld voor het deelnemen aan het onderzoek over de invloed 

van herbiciden op het aquatisch milieu en van de factoren daarin van de afd. On-

kru idonder zoek. 

Aan ir. W. de Groot werd voor de periode van 1-5-1972 tot 1-5-1973 verlof 

buiten bezwaar verleend, voor het fungeren als deskundige bij de ontwikkeling 

van het onkruidonderzoekprogramma van het Regional Centre for Tropical Biology 

(Biotrop) te Bogor, Indonesië. 

Met ingang van 1-6-1972 heeft ir. J. Hartmans een functie aanvaard bij de 

Nationale Raad voor Landbouwkundig Onderzoek TNO, waar hij met name het terrein 

van het graslandonderzoek binnen het secretariaat zal gaan verzorgen. Hij zal 

bij het IBS gehuisvest blijven en voorlopig aan enkele werklijnen uit het pro

ject "Potentieel schadelijke elementen in het milieu van cultuurplanten en 

huisdieren" aandacht blijven schenken. 

Op eigen verzoek verliet per 1-7-1972 mevr. J. Dijkshoorn-Aschoff, tot dan 

toe werkzaam bij het botanisch laboratorium van de afd. Vegetatiekundig Onder

zoek, de dienst. 
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Het verlof b.b. verleend aan de heer D. van Staalduine werd voor het af

ronden van de werkzaamheden voor het project PNP VIII in Sumatra, verlengd tot 

1-8-1972. 

Per 16-8-1972 werd mej. G.K. Radema als botanisch assistente bij de afd. 

Fysiologie en Ecologie aangesteld. 

Met ingang van 1-9-1972 trad mej. A.M. Holthof als student-assistent in 

dienst om deel te nemen aan onderzoek bij de afd. Plantenteelt. 

Mej. ir. C L . Harberts werkzaam als wetenschp. hoofdambtenaar bij de afd. 

Scheikunde verliet, gebruik makend van de daartoe geboden gelegenheid, met in

gang van 1-10-1972 de dienst. 

Ingaande 1-10-1972 heeft drs. G.F. Makkink wegens het bereiken van de pen

sioengerechtigde leeftijd de dienst verlaten. 

De gastmedewerker ir. A. Soedarsan keerde in februari naar Indonesië terug, 

in december vertrok Mr. T.I. Cox na een verblijf van een jaar op het IBS weer 

naar Nieuw Zeeland. In oktober 1972 arriveerde ir. Z. Ostovic uit Zagreb die 

door een beurs van zijn regering hiertoe in staat gesteld gedurende een half 

jaar technieken bij het onkruidonderzoek kan bestuderen. 

HUISVESTING, TOERUSTING EN MATERIEEL 

Tussen de luchtleidingen in het Plantenteeltgebouw en kas II werd een ver

binding aangebracht, waardoor bij storingen in de ene installatie overgescha

keld kan worden op de andere. 

Een voorziening werd getroffen om gascilinders van de begane grond naar 

de 1e verdieping van het Plantenteeltgebouw te transporteren met gebruikmaking 

van de bestaande hijsinrichting. 

De in het Scheikundegebouw geplaatste nieuwe luchtcompressor werd aange

sloten op de hydrofoorinstallatie, daardoor de waterafname van het gemeentelijk 

distributienet beperkend. 

Voor het reinigen van gevarieerd glaswerk, zodanig dat het zonder nabe

werking weer in laboratoria gebruikt kan worden, werden twee spoelmachines in 

gebruik genomen, waarvoor de nodige technische voorzieningen, o.a. aansluiting 

aan stroom, aan- en afvoer van water, werden getroffen. 

In verband met toenemende lekkage was het nodig een aantal kascompartimen-

ten opnieuw te beglazen. 
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SAMENWERKING MET ANDERE INSTELLINGEN EN MET WERKGROEPEN EN COMMISSIES 

Met het IB werd in Haren een uitwisselingsbijeenkomst gehouden over simula

tiemodellen die de waterbeweging uit de bodem door de plant naar de lucht behan

delen en de deze beweging regelende processen, alsmede modellen voor het water

verbruik van gewassen. 

Een tweede bijeenkomst in Wageningen was gewijd aan het aardarpelonderzoek. 

De afdeling Vegetatiekunde bleef contacten met de Stiboka onderhouden; ir. 

De Boer woonde regelmatig de stafbijeenkomsten bij en voerde indien gewenst af

zonderlijke besprekingen met onderzoekers over de mogelijkheid van geïntegreerde 

bodem- en vegetatiekartering, van het beoordelen van de vochtvoorziening en de 

bodemgeschiktheid voor de rundveehouderij. 

Met de onderzoekers van de afdeling Weidebouw, Voederwinning en Conserve

ring van het Proefstation voor de Rundveehouderij en een aantal onderzoekers van 

het IBS werd het werkplan van deze afdeling in een drietal bijeenkomsten uitvoe

rig besproken. 

Het overleg met het Instituut voor Cultuurtechniek en Waterhuishouding, het 

Rijksinstituut voor Natuurbeheer, het Bosbouwproefstation en de Stichting voor 

Bodemkartering dat enkele keren heeft plaatsgevonden over nauwere samenwerking 

bij ecologische landschapsopnamen, heeft uiteindelijk geleid tot het standpunt 

om met het stichten van een uitvoerend lichaam, bestaande uit deskundigen van 

de genoemde instellingen, nog even te wachten. 

De afdeling Onkruidonderzoek verleent intensieve medewerking aan de cursus

sen van het Internationaal Agrarisch Centrum. De ervaringen opgedaan bij de Bio-

trop-cursus in Indonesië konden in dit verband reeds worden benut. De contacten 

met Indonesië zijn verder verstevigd. Ir. De Groot is voor een jaar in Bogor 

werkzaam om in het kader van het Biotrop-project het onkruidonderzoek in Indo

nesië verder uit te bouwen en onkruidbestrijdingscursussen te leiden. De heer 

Van Staalduine is teruggekeerd van een verblijf op Sumatra waar hij met veel 

succes heeft gewerkt aan de onkruidbestrijding in de thee-aanplant. 

Verder werd er regelmatig overleg gepleegd met dr. C.R. Oldeman die op het 

Landbouwproefstation te Bogor adviseert over het agro-meteorologisch en het eco-

fysiologisch onderzoek; een van zijn Indonesische medewerkers is voor een jaar 

op het IBS werkzaam. Incidenteel is er overleg met prof. Soemarwoto van de Padja-

djaran Universiteit te Bandoeng over zijn onderzoekprogramma's een biomanagement 

en de problematiek van grote waterreservoirs. 

Het gemeenschappelijk project met Israël over de potentiële produktie in 

ariede gebieden is goed op gang gekomen. Twee jonge Israëlische onderzoekers 
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werken met twee dito Nederlandse samen, zowel in Israël als in Nederland. In Is

raël ligt het accent op het vervolgen van de droge-stofproduktie met en zonder 

bemesting en irrigatie en het waterverbruik; in Nederland op het opstellen van 

simulatieprogramma's en het verkrijgen van de nodige fysiologische achtergrond

informatie. Er zijn momenteel vanuit het IBS contacten met Syrië over samenwer

king op hetzelfde terrein van onderzoek. 

Ook op het gebied van de onkruidkunde is contact over een gemeenschappelijk pro

ject met Israël op gang gekomen. Dit zal het komende jaar verder worden uitge

werkt . 

Met enkele andere onderzoekinstellingen (IVRO, PA, SBB, RIN, PD) is met 

vertegenwoordigers van Rijkswaterstaat een werkgroep gevormd voor het juiste be

heer van wegbermen in verband met het verminderen van de werkzaamheden hierin, 

het verrijken van de flora en de relatie met de omgeving. Gezien de belangstel

ling voor deze problematiek wordt het instituut momenteel zwaar belast; gezocht 

wordt naar de mogelijkheid om hiervoor enige verruiming van werkkracht te krij

gen nu de aanvankelijk door SBB bij ons tewerkgestelde hoofdassistent zich heeft 

teruggetrokken. 

In het Niwars-onderzoek verzorgt ir. De Boer de sector die betrekking heeft 

op het vastleggen van verschillen in vegetaties met behulp van de 'remote sen

sing' technieken en het opsporen van de oorzaken van de verschillen door waarne

mingen ter plaatse. De technieken lijken ook bruikbaar te zijn op korte afstand 

van de vegetatie ter karakterisering van hun structuur. Er zal een biofysicus 

worden aangesteld voor de verdere behandeling van deze mogelijkheden. 

De werkgroep mest, gier en stank, die vorig jaar al met oriënterende ge

sprekken over dit onderwerp was gestart, is nu officieel geïnstalleerd en met 

het onderzoek hieraan begonnen. Voor het IBS richt dit zich speciaal op het me

ten van de stank en het analyseren van de belangrijkste componenten als een eer

ste stap in de richting van het verminderen van deze overlast. 

In samenwerking met de afdeling Veeteelt van de Landbouwhogeschool en de 

TFDL werd in de proefstal van het IBS een installatie ontworpen die het mogelijk 

maakt de voederopname in kwantiteit en snelheid te registreren alsmede enkele 

gedragingen van het proefdier: liggen en staan, herkauwen, eten of rust. 

Op deze wijze, aangevuld met pens- en bloedmonsters, kunnen de gevolgen van het 

voederen van bepaalde bestanddelen voor de stofwisseling op de voet worden ge

volgd. 

Een gespreksgroep over het coördineren van het onderzoek over begrazing 

van natuurterreinen heeft nog weinig concrete punten van samenwerking opgele-
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verd door verschillen van inzicht bij de deelnemers inzake de methodische aan

pak van het onderzoek. 

Door de Stichting Landbouwkundig Onderzoek is een commissie ingesteld die 

de mogelijkheden van een nauwer samengaan van IBS en CPO moet beoordelen en de 

Stichting hierover moet adviseren. In deze commissie hebben zitting enkele ver

tegenwoordigers van directies en besturen van de beide instellingen, enkele 

vertegenwoordigers van de Directie Landbouwkundig Onderzoek en twee externe des

kundigen. De commissie is tot de principiële uitspraak gekomen dat een fusie de 

meest geschikte vorm van samenwerking zou zijn. Hierover zal met besturen en 

staven van beide instellingen nader worden overlegd. 

In de loop van het verslagjaar werd door prof. Vervelde, tot half augustus 

als directeur, daarna als staffunctionaris, aan de volgende algemene onderwer

pen, die niet in de IBS-projecten worden verslagen, tijd en aandacht besteed. 

Het Internationale Biologische Programma (IBP) geraakte in de laatste fase: 

de samenvatting der uitkomsten, ook door de internationale groeperingen. 

Ten dele krijgen de eindverslagen de vorm van een academisch proefschrift. Ande

re onderdelen zullen, samen met die van zusterprojecten, in de Nederlandse bun

deling van projectverslagen moeten worden opgenomen. Het ziet er naar uit dat 

in de eerste helft van 1973 een functionaris voor dit doel kan worden ingezet. 

Nederland heeft in twee onderdelen van de sectie PP van het IBP (Produktiepro-

cessen), nl. het fotosynthese-onderzoek en de stikstofbindingsvraagstukken, 

vooraanstaande centrale taken vervuld. Er is daardoor een vruchtbaar gebleken 

internationale samenwerking ontstaan. Gehoopt wordt dat inpassing in de Inter

national Association for Plant Physiology een bestendiging van die samenwerking 

mogelijk zal maken. 

Ter afsluiting van het werk zal het IBP mede vulling geven aan de inhoud 

van het eerste Internationale Ecologieconpres te Den Haag in september 1974. 

Enkele Nederlandse IBP-functionarissen zijn daarom in het voorbereidende comité 

opgenomen. De inpassing van de IBP-bijdragen was ook een punt van overleg tij

dens de IBP-vergadering te Seattle in september 1972. 

Het Internationale Unesco-programma "Man and the Biosphere" (MAB) leidde 

in het najaar van 1971 tot de instelling van een Nederlandse MAB-commissie. 

Met de Commissie TNO voor het onderzoek ten dienste van het Milieubeheer, 

werd na een gesprek daarover met de Directeur-Generaal voor de Wetenschappen, 

overeengekomen dat ingediende MAB-projecten, alvorens voor subsidiëring bij een 

der ministeries te worden voorgedragen, aan de bedoelde commissie ter beoorde

ling zullen worden voorgelegd. 
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Over de aan het MAB te leveren Nederlandse bijdragen bestonden al enige op

vattingen, die waren voorbereid door de Commissie Mens en Milieu van de Akad. v. 

Wetenschappen. 

Het uitwerken van projekten kan in veel gevallen geheel door een initiatiefne

mende instelling geschieden. In andere gevallen is er deskundigheid van uiteen

lopende herkomst nodig. Zo werden besprekingen belegd over b.v. onderzoek naar 

de inrichting en effectiviteit van milieuonderwijs, over de "mensaspecten" van 

het MAB, over onderzoek ten behoeve van het tropische regenbos-ecosysteem, als

mede over steun die vanuit MAB-bronnen kan worden gegeven aan een door de Vrije 

Univ. van Amsterdam aanvaarde opdracht tot verbetering en verfijning van het 

wereldmodel zoals dat door de "Club van Rome" is ontworpen. Enige aan de MAB-

commissie voorgelegde projekten werden reeds goedgekeurd, over andere duurt het 

overleg over de grote lijn van de inhoud of over de uitvoeringswij ze voort. He

laas kon in de loop van 1972 geen uitzicht worden verkregen over het aanvatten 

van de meeste der gereedgekomen projekten. 

Een aantal besprekingen van een daartoe aangezocht "curatorium" handelde 

over wegen om tot een schatting te komen over uit de landbouw voortvloeiende 

druk op het milieu in Nederland. 

Als categorieën van onder de inventarisatie te brengen belastende druk kunnen 

gelden: luchtvervuilende restprodukten van motorbrandstof en stookinrichtingen, 

watereutrofiê'rende bestanddelen afkomstig van agrarische bedrijven, buiten het 

bedrijf tredende organische resten, buiten het bedrijf rakende zware metalen, 

alsmede biociden, antibiotica en hormonen die het bedrijf via de eindprodukten 

of via andere kanalen verlaten. De bedoelde belastingen zullen vooreerst bena

derend worden geschat, enerzijds door uit te gaan van het binnen de landbouw 

bekende totale verkeer der bestudeerde componenten en de kennis van de gebeur-

lijkheden met deze componenten op het landbouwbedrijf, anderzijds door gebruik 

te maken van aangetoonde hoeveelheden in eindprodukten, afvloeiend water en de 

atmosfeer. 

De voor begeleiding van de "economische evaluatie" van onderzoekwerkstukken 

ingestelde commissie kreeg enkele keren gelegenheid om uitvoerig van gedachten 

te wisselen over een aantal analyses, die in een voorlopig vorm tot stand geko

men zijn. Moeilijke punten blijken: het realistisch weergeven van de uit een 

projektbeschrijving en uit gesprekken naderhand op te maken verwachtingen over 

het effekt van het onderzoek (waarbij dit effekt ook nog afhankelijk zal zijn 

van de aard van de onderzoekuitkomst en zijn representativiteit voor een grote

re of kleinere groep van bedrijven] en ook het schatten van de economische si

tuatie waarin een resultaat mettertijd zal worden geplaatst. Voor dit laatste 
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wordt vooreerst gewerkt met de huidige prijsverhoudingen. 

De Projektenadviescommissie van het Int. Agr. Centrum kwam, in een wat ge

wijzigde samenstelling, vaker en stelselmatiger bijeen. Onvolledige inlichtingen 

over de in het ontvangende land heersende gedachtengang omtrent het projekt of 

over reeds bij de voorbereiding ervan gedane hele, halve of vermeende toezeggin

gen maken snelle voltooiing van adviezen nogal eens moeilijk. Het aangeven van 

prioriteiten stuit nogal eens op het bezwaar, dat alternatieve projekten uit de 

dossiers van de Adviescommissie worden weggehouden op grond van andere dan land-

bouwtechnische overwegingen. 
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BIJEENKOMSTEN, CONGRESSEN EN CONTACTEN 

In vergaderingen van de wetenschappelijke staf werden o.a. de volgende we

tenschappelijke thema's behandeld: 

- het groeipatroon van grasachtigen onder invloed van remmend werkende groeire-

gulatoren 

betekenis van kortstro-rassen bij granen 

- management van eutroof oppervlaktewater 

- plantenfysiologische achtergronden van de Cox's-ziekte bij appelen. 

Bovendien kwam de staf enkele malen bijeen ter bespreking van aspecten van het 

eventueel intensiever samengaan van het CPO en IBS. 

Met de afd. Weidebouw, Voederwinning en Conservering van het Proefstation 

voor de Rundveehouderij werden enige uitwisselingsbesprekingen belegd, waarbij 

de wederzijdse onderzoeklijnen werden vergeleken en de vrenselijkheid van enkele 

gemeenschappelijke activiteiten werd besproken. 

Met vertegenwoordigers van Nederlandse instellingen, waar ecologisch onder

zoek wordt verricht, werden enkele besprekingen gehouden over de wenselijkheid 

en mogelijkheid om in te gaan op een verzoek van enkele internationale instan

ties om in 1974 in Nederland een eerste internationaal congres van ecologen te 

organiseren. 

Het overleg tussen Stiboka, RIN, ICW, Bosbouwproefstation en IBS over een 

gemeenschappelijke aanpak van het landschapsecologisch onderzoek werd voortgezet. 

Op 19 en 20 januari vergaderde dr. van der Zweep met de Working Party on 

Pesticides for Plant Protection van de EPPO te Parijs en voerde hij besprekingen 

met medewerkers van INRA en ITCF. 

In het kader van het Israël-project bezocht prof. de Wit van 20-27 januari 

de FAO te Rome en de proeven in Israël. Besprekingen vonden plaats over de opzet 

en uitvoering van het UNDP-project Global 5. Dit bio-meteorologisch project 

voorziet in het gelijktijdig uitvoeren van agro-meteorologische waarnemingen 

en gewasproeven met vooral nieuwe tarwesoorten onder omstandigheden waarbij de 

bodem optimaal voorzien wordt met water en voedingsstoffen en bij natuurlijke 

regenval in een vijftal landen rond de Sahara. 

Op 1 februari kwam dr. van der Zweep te Brussel met het bestuur van de 

Eur. Weed Research Council bijeen, terwijl hij op 3 en 4 februari met ir. de 

Groot, ir. Soedarsan en Mr. Cox de met onkruidonderzoek belaste afdeling der fa. 

Bayer te Leverkusen (D) bezocht. 

Van 9-11 februari nam de heer Kemp deel aan het colloquium "Die Magnesium

versorgung von Pflanze und Tier in der Landwirtschaft" te Wenen. Hij heeft een 

voordracht gehouden over "Die Magnesiumverzorgung von Milchkühen in der Weide

zeit". 
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Dr. van der Zweep was op 28 februari te Bazel (Zwitserland] voor het door

nemen van nieuwe middelen van de fa. Ciba-Geigy, waarna hij met ir. W. de Groot 

van 28 februari tot 2 maart de door de Universität Stuttgart-Hohenheim georga

niseerde "Deutsche Arbeitsbesprechung über Fragen der Unkrautbiologie und Be

kämpfung" en een symposium over "Herbiziden und Boden" bijwoonde. Door dr.van 

der Zweep werd daar een voordracht gehouden over "Die Tätigkeit des EWRC", even

als door ir. de Groot over "Die Tätigkeit der niederländischen Arbeitsgruppe 

Unkrautprobleme in den Tropen". 

Samen met dr. W. Feekes, voorzitter van het Ned. Graan Centrum, bezochten 

ir. de Vos en dr. Dantuma op 12 en 13 maart het Instituut für Pflanzenbau und 

Pflanzenzüchtung te Giessen, waar de mogelijkheden van onderzoek, dat benut kan 

worden voor de samenstelling van deel IV van de NCC-graanatlas, werden besproken. 

Van 26-30 maart nam ir. Th.A. de Boer deel aan een symposium der Int. Ver. 

für Vegetationskunde te Rinteln (D), waarbij ook onderwerpen betreffende be

scherming van groeiïngen tegen milieuschade aan de orde kwamen. 

Drs. Vertregt heeft van 24 t/m 26 april een bezoek gebracht aan de Land

wirtschaftliche Forschungsanstalt "Büntehof" te Hannover en daar een voordracht 

gehouden, getiteld: "Änderungen in Kohlenhydratfraktionen von Weidelgras während 

eine Dunkelperiode". Tevens werden gesprekken gevoerd over analysemethodieken 

en de interpretatie van analyseresultaten. 

Van 1-29 mei vertoefde dr. van der Zweep in Indonesië voor het deelnemen 

als docent aan de 1st Weed Science Training Course van Biotrop. 

Ir. Hoogerkamp bezocht in mei het Grünland Institut te Bad Hersfeld en 

woonde daar een symposium over graslandverbetering bij. 

Op 5 en 6 juni hield de European Weed Research Council een vergadering te 

Varna (Bulgarije) onder auspiciën van de Bulgaarse Akademie voor Landbouwwe

tenschappen, met excursies naar enkele collectieve bedrijven en proefstations. 

Dr. van der Zweep woonde deze bijeenkomst bij en hield een voordracht over de 

ontwikkeling van het onkruidonderzoek in W.-Europa. Verder nam drs. van Zon 

deel aan het "Zweites Fachgespräch" over "Gewässer und Pflanzenschutzmittel" 

te Berlijn. 

Van 23 t/m 29 juli bezocht dr. Dantuma de 5th International Sunflower 

Conference in het Station d'Amélioration des Plantes (INRA) te Clermond-Ferrand. 

Prof. de Wit verzorgde in april een serie lezingen aan de Cornell Universi

ty (V.St.) over Theoretical Production Ecology. 

Ir. de Vos bestudeerde een systeem van kaskoeling in Braunschweig-Völken-

rode en bezocht tijdens een vakantiereis een aantal instituten in Zagreb waarbij 

o.m. het onderzoek aan de graanatlas werd besproken. 



Van 27-30 augustus bezocht dr. van der Bergh het Centre d'Etudes Physiolo

giques et Ecologiques te Montpellier voor uitwisseling van gegevens van proeven 

over concurrentie tussen graslandplanten en voor bestudering van technieken voor 

vegetatie-opnamen in het veld. 

Dr. Dijkshoorn woonde van 3-10 september het 3e Colloque Europeen sur Ie 

Controle de la Nutrition Minerale et de la Fertilisation bij te Boedapest voor 

het houden van een voordracht en voor een vergadering van het Comité Permanent 

waarvan hij lid is. 

Van 4-10 september nam drs. Bodlaender als secretaris van de sectie fysio-

logy deel aan de Sth Triennial Conference van de European Association for Potato 

Research the Norwich (U,K.). Hij hield een voordracht over "Influence of tempe

rature during growth of seed tubers on their seed value" en bracht verslag uit 

over het werk van de sectie. 

Van 18 September tot 2 oktober waren drs. Van Zon en H.J. Rinkema in Enge

land voor een vergelijking van de hier in gebruik zijnde methoden voor plankton-

onderzoek met de in Engeland toegepaste methoden. Bezoeken zijn gebracht aan een 

tiental instituten en laboratoria waar bestrijding van waterplanten onderzocht 

wordt. 

Van 19-21 september heeft drs. Vertregt deelgenomen aan de jaarlijkse bij

eenkomst van de Deutsche landwirtschaftliche Untersuchungs- und Forschungsan

stalten te Mainz. 

Ir. de Boer is als leider van de deelprojectengroep Vegetatie van de Niwars 

van 7-11 oktober naar de Verenigde Staten geweest om kennis te nemen van de 

nieuwste ontwikkelingen in "remote sensing". Hij heeft het 8e Symposium on remo

te sensing of environment te Ann Arbor, Michigan bijgewoond en een bezoek ge

bracht aan enkele instellingen, o.a. te Fort Collins, Colorado. 

Dr. Veen bezocht van 9-13 oktober het East Mailing Research Station voor 

een bespreking over de Cox's ziekte en de fysiologische achtergronden daarvan. 

Van 17-20 oktober bezocht dr. van Andel instellingen in Engeland waar aan 

chemische groeiregulatie gewerkt wordt, o.a. ARC Unit of Developmental Botany 

te Cambridge, Jealott's Hill Research Station te Bracklell, Grassland Research 

Institute te Hurley en A.R.C. Weed Research Organization te Yarnton. 

Van 2-6 november heeft dr. Bakermans een bezoek gebracht aan prof. Baeumer 

op het Institut für Pflanzenbau und Pflanzenzüchtung te Göttingen voor de eind

redactie van een gezamenlijk en op uitnodiging geschreven overzichtsartikel over 

plantenteelt zonder grondbewerking, dat opgenomen zal worden in het jaarlijks 

verschijnende boekwerk "Advances in Agronomy". 

19 



Op verzoek van het Ministerie van Buitenlandse Zaken nam dr. Alberda van 

16-25 november deel aan de XlIIe Wetenschappelijke Week te Aleppo. Hij heeft 

op deze bijeenkomst een voordracht gehouden en met deskundigen uit Syrië de 

opzet van proeven en de uitwerking van de resultaten ervan besproken. 
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DE STAND VAN HET ONDERZOEK EN ENIGE DER VERKREGEN UITKOMSTEN 

I. AFDELING PLANTENTEELT 

ECOLOGISCHE ASPECTEN VAN HET GEBRUIK VAN GROENBEMESTERS 

Op de zware grond van de Geestmerambacht hebben de grasgroenbemestings-

gewassen vooral in het tweede deel van het groeiseizoen weinig geproduceerd. 

De als toetsgewas na scheuren verbouwde aardappelen gaven daarentegen bijzon

der hoge opbrengsten. Na 7 à 8 jaar gras was bovendien de opbrengst nog rond 

5 % hoger dan na slechts 2 à 3 jaren luzerne of gras. 

Tot 6 jaren in gras leggen heeft bij hoog N-niveau bij bloembollen nauwe

lijks opbrengstverhoging gegeven. Ook de bewerkbaarheid van de zware grond bleef 

onbevredigend. Het is nu wel duidelijk geworden, dat de bij de praktijk levende 

gedachte, dat het meerdere jaren in gras leggen gunstig zou zijn voor de bollen-

teelt, is ontstaan doordat men verschillende grondsoorten met elkaar heeft verge

leken. Men verlaat nu voor de bollenteelt de zwaardere gronden en wendt zich 

steeds meer tot de lichtere, goed bewerkbare gronden, dit vooral ook in verband 

met de steeds verdergaande mechanisatie van de teelt. Op het proefveld zijn in 

de herfst van het afgelopen jaar dan ook voor het laatst bollen gepoot. De 

proef zal daarna worden beëindigd. 

Op de lichtere gronden ontstaat een steeds grotere belangstelling voor 

teelt van een bodembedekkende groenbemester op de ruggen om deze tegen verslem-

ping te beschermen. Dit is goed mogelijk gebleken. 

Diep met een mengrotor bewerkte zandgrond had na 8 jaar een ondergrond, 

die nog even los was als in het eerste jaar na de bewerking en ook nog evengoed 

was doorworteld. Het afgelopen jaar werd daarom de proefneming beëindigd met 

een verdichtingsproef. Hiervoor werd tien- tot dertigmaal met een trekker of 

buldozer door de ploegvoor gereden. Gemeten met de penetrometer werd hierdoor 

een aanzienlijke verdichting van de ondergrond verkregen. In 1973 zal worden 

nagegaan welke invloed dit heeft op de beworteling van een inmiddels gezaaid 

gewas winterrogge. 

Chemisch vollevelds zwart houden van de grond onder vruchtbomen lijkt, dit 

in tegenstelling tot mechanisch vollevelds zwart houden, op den duur te leiden 

tot een lagere opbrengst. Aanvankelijk werd een gunstige invloed vastgesteld. 

Stikstof gegeven aan een in de stoppel gezaaid en zich zeer slecht ont

wikkeld hebbend grasgewas, vertoonde nauwelijks nawerking bij de daarna geteel

de aardappelen. Dit in tegenstelling tot tijdig gezaaide goed ontwikkelde ge

wassen grasgroenbemesting in het verleden. 

21 



Ook het afgelopen jaar lieten de dekvruchten op de groenbemestingsproeven 

weer 8-10 % van het licht boven de gewassen door tot aan de grond en trad geen 

legering op. Er waren echter zoveel donkere dagen dat de absolute hoeveelheid 

tot de grond doorgedrongen licht te weinig was voor de ondervruchten. Daardoor 

verdwenen niet alleen de klavers na een goede opkomst, maar in vele gevallen 

zelfs Italiaans raaigras. 

Op een der proeven gaven de hogere N-bemestingen en dichter zaaien lagere 

opbrengsten bij wintertarwe. In beide gevallen werd dit waarschijnlijk veroor

zaakt door een hevig optreden van afrijpingsziekten in vooral de dichte welige 

gewassen. 

GEDRAG VAN THERMISCH BEHANDELDE GEWASSEN 

Hoewel stomen op het oog geen of aanvankelijk een tijdelijk klein negatief ef

fect had op de stand van luzerne, bleek de opbrengst na stomen toch merkbaar on

gunstig te zijn beïnvloed. Wederom viel het op dat vooral gedurende de zomer de 

gestoomde luzerne aanmerkelijk minder vergraste dan een onbehandeld gewas. 

Bij het stomen van een aantal daartoe speciaal aangelegde monocultures van 

onze weidegrassen viel het op, dat ruwbeemdgras bij het maaien van het gestoom

de gewas veel moeilijkheden opleverde doordat het gewas plat tegen de grond ging 

liggen. Bij alle soorten was het gestoomde gedeelte later in het seizoen meer 

open en bij de soorten, die na het stomen nog halmen vormden was het aantal hier

van op de gestoomde gedeelten geringer. 

Op in 1971 gestoomd blijvend grasland kon in 1972 geen of een nauwelijks 

nadelige invloed van het stomen op de opbrengst worden vastgesteld. In een ge

val gaf het stomen zelfs een gunstige nawerking op de opbrengst. 

VASTEGRONDSTEELT VAN AKKERGEWASSEN 

Hoewel de hergroei van kweek in het voorjaar van 1972 door augustus-bespui-

tingen weer sterk was geremd, werkte geen middel ditmaal afdoende. Dit was bij 

een enkel middel eerst het geval na een tweede bespuiting omstreeks eind oktober. 

De combinatie van augustus-bespuiting met Gramoxone en teelt van een bladrijk 

stoppelgewas werkte wel gunstig maar was ditmaal ook niet geheel afdoende. Wel 

afdoende bij mais was tijdige toepassing van 2 kg atrasin in het voorjaar. Na 

de bespuiting in augustus. Al met al verliep de kweekbestrijding op kleigrond 

in het afgelopen jaar teleurstellend. Inmiddels op zandgrond begonnen proeven 

duiden er op dat daar de kweek gemakkelijker is te bestrijden. 

In samenwerking met de afdeling Landbouwscheikunde van de LH werden van 

een vele jaren bestaand proefveld op zandgrond in grote buizen ongestoorde pro-



fielen opgenomen van wel en niet bewerkte grond. Met behulp van radio-actieve 

P werd de P-opname uit boven- en ondergrond bestudeerd. Op de ongeploegde grond 

bleek de wortelactiviteit in de toplaag bij beregening opvallend groter te zijn 

dan in de steeds geploegde grond. Bij watertoevoer van beneden was het verschil 

minder groot. Dit alles bevestigt het reeds eerder vastgestelde wortelbeeld. 

De afdeling Bodembiologie van het RIN bestudeerde op enkele proefvelden de 

wormpopulatie in de bovenste 30 cm. In de onbewerkte grond werden drie- à vier

maal zoveel regenwormen aangetroffen als in de bewerkte. Helaas werd de diepe 

verticale gangen makende soort Lumbricus terrestris slechts zeer sporadisch aan

getroffen. 

De granen zijn in 1972 over het algemeen op de vaste grond minder welig 

gegroeid en daardoor ook minder gelegerd dan op de geploegde grond. Gemiddeld 

was de opbrengst echter gelijk. Het afgelopen jaar trad vooral op de bewerkte 

grond een soms zelfs sterk negatieve stikstofreactie op. Als voornaamste oor

zaak kunnen de soms hevig opgetreden afrijpingsziekten worden aangewezen. Erw

ten hadden zeer sterk te lijden onder sterke onkruidontwikkeling, vooral op de 

bewerkte grond. Op êén proefveld leden suikerbieten sterk van het opéên zetten 

direct na Betanal bespuiting. Dit vooral op de onbewerkte grond door de daar 

aanwezige stroresten, die de jonge plantjes extra beschadigden. Betanal-bespui-

ting wordt echter door bieten goed verdragen, mits ze daarna minstens een week 

rust krijgen. Ook het afgelopen jaar leden de bieten op bewerkte grond veel eer

der en in sterker mate van droogte dan op de onbewerkte. De onbewerkte grond gaf 

dan ook de hoogste opbrengst. 

In het afgelopen jaar werd voor het eerst waargenomen dat zomertarwe, ge

zaaid in een dikke laag resten van maisplanten, wel goed opkwam, maar dat daarna 

vele plantjes verdwenen en de rest zich minder goed ontwikkelde. Of hier sprake 

is van toxische stoffen of van plaatselijk ontstane grote stikstofarmoede kon 

nog niet worden achterhaald. 

POTENTIEEL SCHADELIJKE ELEMENTEN IN HET MILIEU VAN CULTUURPLANTEN EN HUISDIEREN 

Het toenemend aantal vermeldingen van kopervergiftiging bij schapen (o.a. 

door krachtvoer met koperbevattende mineralen, weiden op met varkensmest be

meste percelen, onder hoogspanningsleidingen en op door industriële verontrei

niging besmette percelen) gaf aanleiding tot een uitvoerige literatuurstudie 

op dit terrein. In Nederland zijn de S-gehalten van het ruwvoer belangrijk ho

ger dan veelal elders. Onder onze omstandigheden zal Mo daardoor een geringer 

verlagend effect hebben op de Cu-status van het dier. (Anderzijds geeft een te 

hoog Mo-gehalte in het rantsoen risico van nierbeschadiging. 
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Uitvoerige oriëntatie vond plaats omtrent de landbouwkundige aspecten van 

het element cadmium, dat een steeds groter bedreiging gaat vormen voor de volks

gezondheid. Cadmium blijkt, vergeleken met de meeste andere elementen sterker 

te worden geaccumuleerd in plant en dier. Dit maakt het - mede gezien de reeds 

genoemde gezondheidsaspecten - gewenst van landbouwkundige zijde attent te zijn 

op het (diffuus) binnendringen van dit element in het landbouwproductieproces 

via afvalstoffen, die als meststof worden aangeboden, verbrandingsgassen van 

fossiele brandstoffen, slijtage van banden e.d. Zo werd reeds vastgesteld dat 

het slib van bepaalde zuiveringsinstallaties zeer hoge Cd-gehalten heeft. Het 

is van groot belang na te gaan welke invloed aanwending van dergelijk slib 

heeft op het Cd-gehalte van de planten. De oriëntatie is dan ook aanleiding 

geworden tot het beginnen van een nieuw project over deze materie (nr. 466). 

MINERALE VOEDING (MACRO-ELEMENTEN) VAN WEIDEND VEE 

Een in het begin van het jaar genomen balansproef met hoog produktieve 

koeien op Cl-arme rantsoenen leverde de benodigde aanvullende gegevens van de 

Cl-behoefte van melkkoeien te kunnen vaststellen. 

Het onderzoek naar de Mg-voorziening van melkkoeien tijdens de stalperiode 

heeft reeds vóór publikatie van de resultaten geleid tot verhoging van het Mg-

gehalte van krachtvoeders voor melkvee. De betrokken publikatie zal overigens 

begin 1973 verschijnen. Hetzelfde is het geval met de publikaties over het on

derzoek naar de magnesiumresorptie bij melkkoeien op diverse rantsoenen. 

De voortgezette bewerking van litaratuurgegevens en eigen materiaal over 

de Ca- en P-voorziening van melkvee leidde bij besprekingen in de Commissie 

Minerale Voeding Rundvee TNO reeds tot een herziening van het standpunt t.a.v. 

de Ca- en P-behoefte. De studie bleek ook van belang i.v.m. het probleem van 

P-overschotten door organische mest. Er werd een methode uitgewerkt om op een

voudige wijze uit de verwerkte hoeveelheden krachtvoer de P-uitscheiding door 

de diverse soorten landbouwhuisdieren te berekenen. Uit een flink aantal ge

analyseerde krachtvoermonsters bleek dat door aanpassing van het P-gehalte in 

krachtvoeders aan de behoefte van de diverse P-overschotten aanzienlijk kunnen 

worden gereduceerd. 

Ten behoeve van het te beginnen nitraatonderzoek (zie nieuw project nr. 

465) werd apparatuur ontwikkeld voor de automatische registratie van de voeder

opname, het drinken, het herkauwen etc. door rundvee. 
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GROEI- EN VERMEERDERINGSZWAKTE BIJ GRASLANDPLANTEN 

Nemafosbehandeling voor elke snede gaf bij de eerste snede een geringe op

brengstdaling, bij de overige sneden echter een aanmerkelijk grotere opbrengst

verhoging. Wanneer na de eerste snede met de toediening werd begonnen, werd de 

opbrengstverhoging steeds verkregen. Dit alles wijst er op, dat als het Nemafos-

effect een direct effect op de plant is, dit gebonden is aan hergroei na oogsten, 

of dat als het effect berust op het uitschakelen van één of meer parasieten, de

ze pas schade veroorzaken na de eerste snede. 

De opbrengstverhoging ging vrijwel steeds samen met een evenredig groter 

aantal spruiten en bladeren per oppervlakte-eenheid. Diverse andere middelen, 

waarvan bekend is dat ze onder bepaalde omstandigheden het uitlopen van zij-

knoppen kunnen bevorderen, gaven het effect niet. Er wordt nu dan ook weer 

overgeheld tot de gedachte, dat Nemafos één of meer schadelijke parasieten 

doodt en dat de grasgroei daardoor wordt bevorderd met als gevolg daarvan be

tere uitstoeling en de vorming van meer bladeren. Daar geen verband werd ge

vonden met het aantal parasitaire aaltjes, wordt nu gedacht aan één of meer 

schadelijke insekten. Dit mede door ook in het buitenland verkregen aanwijzin

gen in deze richting. In het verdere onderzoek zullen dan ook insekticiden 

worden opgenomen. In de kas kon het verschijnsel nooit worden verkregen bij 

potproeven. Het lukte wel wanneer het gras werd geteeld op grote asbestbakken. 

Op proefvelden, waar een door de SVP gekweekte aaltjesresistente witte 

klaver wordt vergeleken met het niet resistente ras Cultura, trad in het afge

lopen jaar een min of meer sterke achteruitgang van Cultura op. Dit ondanks dat 

in 1971 de aaltjespopulatie nog zeer gering was. Het SVP-ras handhaafde zich 

goed. 

FACTOREN IN DE PLANT DIE HAAR GEDRAG IN DE GRASMAT BEPALEN 

Uit de praktijk kwamen diverse vragen omtrent het gedrag van veldbeemdgras. 

Aanleiding vormden teleurstellende resultaten in de laatste jaren bij de zaad-

teelt van deze soort. Op meerdere percelen en bij diverse rassen was de halm

vorming onvoldoende of bleef soms zelfs geheel achterwege. Het gewas wordt 

steeds meer gezaaid onder de laat, het veld ruimende dekvrucht wintertarwe, en 

werd bovendien in de afgelopen zachte herfsten meermalen sterk aangetast door 

meeldauw en andere schimmelziekten. Daarnaast is beïnvloeding door de chemische 

middelen, waarmee tarwe-opslag, tuintjesgras e.d. worden bestreden, niet uitge

sloten. Ten gevolge van dit samenspel van factoren ontstaan planten, die zowel 

boven- als ondergronds beelden vertonen, welke afwijken van meer "normale" 
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gewassen. Welke gevolgen deze "afwijkingen" hebben voor de verdere ontwikkeling 

van de planten valt moeilijk te zeggen wegens het ontbreken van de nodige ken

nis omtrent de "normale" ontwikkeling van veldbeemdgras en de invloed, die de 

uitwendige omstandigheden daarop hebben. Voortbouwend op hetgeen reeds uit de 

literatuur bekend is zal daarom aan het gewas veldbeemdgras in de naaste toe

komst meer aandacht worden besteed. 

DE GEAARDHEID VAN GRAS EN HET VOEDINGSNIVEAU VAN WEIDEND VEE 

Bij de systematische bewerking van de verkregen gegevens omtrent de opne

ming van vers gras door rundvee en schapen is de reeds eerder vastgestelde in

vloed van het (stal-)klimaat op de opneming steeds sterker naar voren gekomen. 

Vooral op zonnige dagen, wanneer de temperatuur door instraling in de proefstal 

relatief hoog opliep, liet de opneming te wensen over. Onder dergelijke omstan

digheden speelde de invloed van de geaardheid van het verstrekte gras een minder 

grote rol. 

De hoeveelheid water, die naast het verse gras werd gedronken, liep op der

gelijke dagen ook sterk op. In dit opzicht kwamen er echter nogal grote verschil

len tussen de dieren voor. De aanwijzingen, dat hierbij erfelijke factoren een 

rol spelen, worden steeds sterker. Bepaalde eeneiige tweelingen dronken steeds 

meer dan andere, onafhankelijk van de aard van het gras dat werd verstrekt. 

Er werd ook een verband gevonden tussen de botanische soort gras, die werd ver

strekt en de hoeveelheid water die daarnaast werd gedronken. Zo dronken de die

ren die timothee kregen, praktisch steeds meer en soms zelfs veel meer dan hun 

tweelingzusters, die Engels raaigras kregen. Dit ondanks het systematisch hogere 

droge-stofgehalte van Engels raaigras. Daar de hoeveelheid opgenomen droge stof 

bij beide soorten ongeveer gelijk was, werd bij timothee met het gras reeds meer 

water opgenomen. 

INTERACTIE TUSSEN BOVEN- EN ONDERGRONDS MILIEU VAN DE P-LÄNT 

Bij het Cox's-ziekteonderzoek werden in het afgelopen jaar ook andere 

entcombinaties en ongeënte onderstammen betrokken. Bij de combinatie Golden 

Delicious/M9 en de enkele M9 was de gemiddelde groei van de witte wortels ge

lijk, bij de Cox's-ziektegevoelige combinatie Cox's/M9 was ze echter geringer. 

Ook bij de gevoelige combinatie Cox's/M26 was de wortelgroei geringer dan bij 

de enkele M26. De witte wortels van GD/M2, Cox's/M2 en M2 groeiden beduidend 

langzamer dan die van M9 en M26. Er was bij de eerste drie echter geen groei-

verschil en ze zijn ongevoelig voor de Cox's-ziekte. 
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Er werd uitvoerig aandacht besteed aan een eventuele rol van het auxine-

14 14 

gehalte in de wortel. Met behulp van radio-actieve NAA- C en IAA- C kon wor

den aangetoond dat de ent geen barrière vormt voor het auxine-transport. Hoewel 

nog niet alle analyses gereed zijn, wijzen de eerste resultaten van directe be

paling van het auxine-gehalte in het worteistelsel erop, dat dit zeer hoog is, 

ook in op voedingsoplossing gegroeide wortels. Het is echter niet waarschijnlijk 

dat alle gevonden auxine fysiologisch actief is. Reacties van wortelstelsels op 

toevoeging van auxinen of anti-auxinen in de voedingsoplossing suggereert een 

bijzonder laag endogeen auxine-gehalte, wat overeenkomt met de morfologie van 

het worteistelsel. Bespuiting van bomen met TIBA, een bekende remmer van auxine-

transport, leidde niet tot veranderingen in groeisnelheid van de wortels. 

De experimenten bevestigden de uit Engeland gemelde grotere gevoeligheid 

voor Cox's-ziekte van de combinatie Cox's/M26. Dit kan het onderzoek vergemak

kelijken. 

VEZELIGE BESTANDDELEN IN PLANTEN 

Plaatsing van planten bij uiteenlopende lichtintensiteiten induceerde bij 

Engels raaigras verschillen in treksterkte van het blad in die zin dat meer 

licht een grotere treksterl'te gaf. Dit suggereert dat meer koolhydraten leidt 

tot grotere skierenchymvorming en daarmee tot grotere treksterkte. Deze sugges

tie werd nog versterkt wanneer parallel aan de gradiënt van de lichtintensiteit 

een temperatuurgradiënt werd aangebracht. De verschillen in treksterkte verdwe

nen dan. De hogere temperatuur zou de ademhaling bij de hogere lichtintensiteit 

zodanig vergroten, dat de verschillen in koolhydraatgehalte tengevolge van de 

lichtverschillen zouden worden genivelleerd. 

Bevestiging van deze gedachte werd gezocht door planten te laten opgroeien bij 

zowel veel licht in een lage temperatuur ais bij weinig licht en een hoge tem

peratuur. Er zouden dan planten moeten ontstaan met grote verschillen in trek

sterkte. Dit bleek niet het geval te zijn, de specifieke treksterkte was bij 

beide groepen planten gelijk.... 

Gedurende het gehele onderzoek waren de op eenzelfde tijdstip na verschil

lende groeiomstandigheden gemeten verschillen in treksterkte steeds beduidend 

geringer dan de verschillen tussen op diverse tijdstippen gedane metingen. 

Dit was aanleiding de ouderdom van de planten intensiever in het onderzoek te 

betrekken. De eerste resultaten wijzen uit dat de lengte van de periode van 

ongestoorde groei tussen afsnijden en bepaling van de treksterkte van grote 

invloed is. Tussentijds afsnijden van het gewas maakt het mogelijk de speci

fieke treksterkte sterk te verlagen. Tevens bleek er na een periode van onge-
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stoorde groei van enkele maanden een verschil in specifieke sterksterkte te 

bestaan tussen op hetzelfde moment volgroeide bladeren van oude en jonge sprui

ten aan dezelfde plant. Het lijkt erop dat hiermee eindelijk een meer belovende 

weg is gevonden in deze tot nu toe weinig doorzichtige materie. 

INVLOED OP DE PLANTENGROEI VIA DE WATERHUISHOUDING 

Wat het herstel van de groei van mais betreft bij blootstelling aan lage 

worteltemperatuur bleek het verschil te maken of de planten voordien bij een 

hoge of lage lichtintensiteit waren opgegroeid. Ook de lichthoeveelheid tijdens 

de blootstelling speelt een rol. Bij een hoge lichtintensiteit kon na enige 

dagen een aanmerkelijk hoger koolhydraatgehalte in de meristematische weefsels 

worden aangetoond dan bij een lage lichtintensiteit. Dit wijst er op dat het 

herstel van de lengtegroei inderdaad het gevolg is van een osmotische aanpas

sing. Dit kon bovendien nog worden bevestigd door via de zgn. Shardakov-methode 

de waterpotentiaal in de maisbladeren zelf te vervolgen. 

Verwijdering van het primaire wortelstelscl bij maisplanten in het 8e blad

stadium geeft aanvankelijk een zeer sterke reductie van de lengtegroei van het 

blad. Er treedt echter zeer snel herstel op. Dit wijst er op dat het primaire 

wortelstelsel bij dat groeistadium nog wel een actieve rol speelt bij de water

opname, maar dat deze rol snel kan worden overgenomen door de rest van het wor

telstelsel. 

Uitvoerige aandacht werd in het afgelopen jaar besteed aan de invloed van 

de temperatuur rond het meristeem op de lengtegroei van maisbladeren. Duidelijk 

kon vastgesteld worden dat de waterhuishouding van de plant hierbij geen rol 

speelt, maar dat hier uitsluitend sprake is van invloed van de temperatuur op 

de biochemische processen in het meristeem. De optimale (meristeem)temperatuur 

blijkt bij mais vrij hoog te liggen (ca. 27 C ) . 

Locale koeling van de planten boven het meristeem gaf sterkere remming 

naarmate de temperatuur verder werd verlaagd. Na verwijdering van de koeling 

trad een groei-explosie op, die weer groter was, naarmate de aangelegde koelings-

temperatuur lager was geweest. Dit wijst er op dat bij een dergelijke remming 

niet de celdeling maar de celstrekking in het geding is. 

BEHEERSING MINERALE SAMENSTELLING VAN GRAS 

Uit de verwerking van de botanische analyses van proefvelden waarop over 

een reeks van jaren sterk uiteenlopende kalibemestingen waren gegeven bleek, 

dat deze bemestingen praktisch geen invloed hadden op de botanische samenstel

ling. Wel traden soms van jaar tot jaar aanzienlijke schommelingen op in de sa-
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menstelling. Deze konden echter geheel worden toegeschreven aan de invloed van 

de weersomstandigheden. 

De overgang naar een aanzienlijk grotere produktiesnelheid omstreeks eind 

mei, die bij gevernaliseerd Engels raaigras reeds eerder werd geconstateerd, 

kon ook dit jaar weer duidelijk worden vastgesteld. Ook nu weer ging deze over

gang samen met een duidelijk waarneembare verandering in de structuur van het 

gewas. Noch deze structuurverandering, noch de overgang naar een grotere pro

duktiesnelheid traden op bij 'net niet gevernaliseerde en dus niet tot bloei-

wij zevorming komende gewas. 

Nadat eerder in het seizoen een proef over de invloed van kunstmatig ver

oorzaakte uiteenlopende gewasstructuren verloren ging door een hardnekkige 

schimmelaantasting gelukte het laat in de herfst alsnog een dergelijke proef 

te nemen. Bij de in de tijd van het jaar minder gunstige lichtomstandigheden 

bracht een gewas, dat de bladeren vrij kon laten hangen, ruim 10 % meer droge 

stof op dan een gewas waarvan de bladeren kunstmatig in een min of meer ver

ticale stand werden gehouden. De hoeveelheid licht, die in beide gewassen tot 

aan de grond kan doordringen, vertoonde met de tijd nagenoeg precies hetzelfde 

verloop. 

II. AFDELING ONKRUIDONDERZOEK 

ONKRUIDBESTRIJDING IN DE TUINBOUW 

In de langlopende boomgaardproeven werd vooral aandacht besteed aan het 

voorkomen van de nu vele jaren toegepaste middelen in het profiel. 

In appelboomgaarden werd tot nu toe geen opbrengstvermindering vastgesteld. 

In de proeven met peren echter gaven de uracil-verbindingen een nadelig ef

fect op de produktie te zien. Bij appels beginnen op een aantal percelen herin-

plant problemen voor te komen na bromacil-behandeling. 

De grasremmingsproeven in boomgaarden werden afgesloten aangezien zich 

geen nieuwe perspectieven bij dit onderzoek voordoen. 

Aan het onderzoekprogramma werden geen nieuwe punten toegevoegd in verband 

met het verblijf van D. van Staalduine in Indonesië. 

ONKRUIDBESTRIJDING IN AKKER- EN WEIDEGEWASSEN 

In de graszaadteelt kon het dit jaar, in aansluiting aan het door IBS en 

PA verrichte onderzoek, komen tot een toelating van methabenzthiazuren voor de 

bestrijding van straatgras in veldbeemdgras. De selectiviteit van dit middel 

bleek opnieuw groter te zijn dan van diuron en buturon. 
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Het schema TCA-methabenzthiazuren lijkt voor veldbeemd het meest veilige 

te zijn voor de oplossing van het in omvang toenemende probleem met graanop-

slag. De inzaai van grassen onder granen vereist grote' aandacht bij het onder

zoek naar de bestrijding van monocotyle onkruiden in alle grassoorten. 

Het ervaring opdoen en karakteriseren van nieuwe onkruidbestrijdingsmidde

len werd in een afzonderlijk project geconcentreerd. Voor blauwmaanzaad bleek 

bentazon en voor koolzaad propyzamide en carbeetamide mogelijkheden te bieden. 

Voor de chemische bestrijding van aardappelopslag blijken nog geen goede 

selectieve mogelijkheden te bestaan en moet voorlopig nog het accent op cul-

tuurmaatregelen gelegd worden. 

BIOLOGIE EN BESTRIJDING VAN RIZOOMVORMENDE GRASSEN 

Door het verblijf van ir. de Groot in Indonesië, ten behoeve van het on-

kruidonderzoek van de Biotrop-organisatie, werd enig onderzoek over de groei 

van verschillende klonen van Imperata cylindrica in Bogor voortgezet. Ook werd 

medegewerkt aan een programma van de inventarisatie van rijstonkruiden. 

HET BEHEER VAN WATERVEGETATIES EN DE CONSEQUENTIES DAARVAN 

De proeven met de herbiciden diuron, terbutryn, ametryn en atrazin werden 

afgesloten met een Concept verslag voor de Werkgroep Watergangen. De algemene 

conclusie is dat het aanvankelijk veelbelovende terbutryn zich slechts van diu

ron onderscheidt in een aantal geringe kwantitatieve aspecten. 

In modelmilieus in containers is een begin gemaakt met een meerjarige stu

die van de invloed van mechanische en chemische bestrijding op bekende eco

systemen. De eerste ervaringen met deze techniek zijn veelbelovend. 

Onderzoek met de naaldwaterbies is gericht op het verkrijgen van zoden 

van deze op zichzelf in water geen last veroorzakende plant. Allereerst wordt 

hierbij een oriënterende studie gemaakt van de vestiging van de soort. 

Zeer hoopgevende resultaten zijn verkregen uit proeven met de graskarpers 

in slootmodellen van de Org. Verb. Binnenvisserij te Beesd. Het vraatpatroon 

van de vis laat weinig voorkeur voor bepaalde soorten zien. Problemen met 

blauwalgengroei t.g.v. de graskarpermest kwamen niet voor, planktonsamenstel

ling veranderde nauwelijks in kwantiteit en samenstelling. 

DYNAMIEK VAN LEVENSGEMEENSCHAPPEN IN HEI ZOETE WATER EN DE INVLOED VAN MILIEU

VERSTORINGEN DAAROP 

In veldobjecten en proefbakken werden circa 1000 monsters genomen en on

derzocht, door het scheikundig lab uitgebreid op chemische samenstelling, door 
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ons zelf op makrofauna, plankton en benthos. De bemonsteringstechniek werd op 

een kwantitatief vergelijkbare basis gebracht. 

FYSIOLOGISCH ONDERZOEK IN VERBAND MET HET GEBRUIK VAN HERBICIDEN 

Over het vergelijkend onderzoek over de invloed van herbiciden op verdam

ping en fotosynthese werd een manuscript gereed gemaakt. Sommige produkten en 

toepassingen onderdrukken de verdamping in gelijke of iets sterkere mate dan de 

fotosynthese, andere de fotosynthese meer dan de verdamping. 

Wat betreft invloed van de concentratie van herbiciden in de voedingsoplos

sing op de fotosyntheseremming bleek voor simeton te gelden dat de log. van de 

snelheid van remming evenredig toeneemt met de log. van de concentratie. 

Onderzoek over de invloed van de lichtintensiteit v66r en nâ de behande

ling met herbiciden leidde bij verschillende middelen en regimes tot uiteenlo

pende resultaten. Dit was ook het geval bij onderzoek over de invloed van de 

temperatuur bij bladbespuitingen met herbiciden. 

Onderzoek over de invloed van de chemische structuur op de inactivering van 

ureumverbindingen in de tarwerassen Caribo en Manella gaf interessante gege

vens over soms uiteenlopende reacties bij de rassen op verschillende substitu

ties aan de fenylring of N'-stikstof van fenuron. 

BEÏNVLOEDING VAN DE ONTWIKKELING VAN OVERBLIJVENDE GRASSEN MET GROEIREGULATOREN 

Het bleek nog steeds onmogelijk in de kas en klimaatcellen opgekweekt veld-

beemdgras kunstmatig te vernaliseren. 

Bij toepassing van groeiremmende stoffen op jonge (kiem)planten bleek de 

bevorderde uitstoeling niet tot versnelde vestiging te leiden, als gevolg van 

een te sterke vertraging van de totale groei. 

De in het veld vaak waargenomen schadebeelden met groeiremmers als NH en 

6-Azauracil worden in kasproeven zelden waargenomen. Nagegaan wordt in hoeverre 

hier een verband valt te leggen met de ophoping van koolhydraten. De gevoelig

heid van een aantal cultivars van veldbeemdgras voor verschillende remstoffen 

bleek aanzienlijk uiteen te lopen. 

HET GEDRAG VAN HERBICIDEN IN DE GROND 

De bemonstering van profielen van meerdere jaren met herbicide behandelde 

boomgaarden leverde op, dat diuron, simazin en atrazin vooral werden aangetrof

fen in de bovenste 20 cm, doch dat bromacil dieper werd geconstateerd. In samen

werking met het LIO werd een vergelijking gemaakt tussen biologische en gaschro-

matografische onderzoekmethoden. De bepalingen blijken in het algemeen goed 
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vergelijkbaar, de gevoeligheidsgrens van de bepaling met de gaschromatograaf 

ligt echter iets lager. 

Propyzamide blijkt vooral in de bovenste 5 cm van de grond te worden aan

getroffen, ook na langere tijd. In herfsttoepassingen is gebleken dat dit mid

del een zeer langdurige persistentie heeft. 

PRODUCTIVITEIT VAN JONG GRASLAND 

Goede vorderingen werden gemaakt met het voor publikatie gereed maken van 

het indertijd op een uitgebreide proefveldserie verzamelde materiaal over de 

waarde van oud t.o.v. jong grasland, van blijvend t.o.v. tijdelijk grasland en 

van verschillende wijzen van bovengrondverwerking in het profiel bij herinzaai. 

In de graslandinzaaiproeven, waarin Engels raai met een complex mengsel ver

geleken wordt (B5) doet zich de laatste jaren, vermoedelijk door laat maaien 

en weiden een sterke uitbreiding van de kweek voor. 

BESTRIJDING VAN ONGEWENSTE GRASLANDPLANTEN 

Er werd vooral aandacht besteed aan de reactie van een aantal klonen van 

kweek t.o.v. dalapon in kasproeven. Een interprovinciale serie over kweekbe-

strijding is beëindigd; de hierin getoetste dalapon-methode wordt thans in de 

praktijk op grote schaal toegepast. 

AANLEG EN BEHEER VAN WEINIG PRODUKTIEVE BERMVEGETATIES 

De proef- en praktijkobjecten met inzaai van traag groeiende bermgrasmeng

sels op sterk verschraalde profielen geven goede resultaten. Bij het tegengaan 

van de verstuiving werden met het verspuiten van compost zeer goede, de aan

dacht van de handel trekkende resultaten behaald. 

De proeven met inzaai van andere gewassen, zoals heide en kruiden, blij

ven goede resultaten geven. 

Met de medewerking van een aantal districten van de Rijkswaterstaat over 

de maaifrequentie van wegbermen werd de minder frequente wijze van onderhoud 

reeds door velen in de praktijk geïntroduceerd. 

III. AFDELING FYSIOLOGIE EN ECOLOGIE 

FYSIOLOGISCH ONDERZOEK AAN PRODUKTIEFACTOREN 

De techniek om de structuur van een grasgewas met behulp van kleurstofbe-

spuitingen te analyseren is verder uitgewerkt. 

32 



Door een geknipte zode in een eternietbak in een wekelijkse opeenvolging met 

verschillende kleurstoffen te bespuiten kon bij een laagsgewijze oogst na een 

groeiperiode van vier weken aan de hand van het aantal kleuren op de bladseg

menten in elke laag de leeftijdsopbouw worden vastgesteld. In tegenstelling tot 

de verwachting kon niet worden aangetoond dat met het voortschrijden van het 

seizoen de structuur verandert in die zin dat dan de jongste bladeren vrij sterk 

door oudere worden overdekt. In de proeven op bakken kon dit niet worden aange

toond. Wel werd op deze wijze zichtbaar dat in de warmere zomermaanden de bla

deren die in de eerste week na het afknippen waren gevormd na een periode van 

vier weken vrijwel niet meer terug te vinden waren. 

Uit fotosynthesemetingen aan een grasoppervlak van 2 m te velde kon wor

den vastgesteld dat deze met het voortschrijden van het seizoen wel duidelijk 

terug loopt evenals dit ook met de groeisnelheid het geval is. Nu de leeftijds

opbouw van de zode hiervoor niet verantwoordelijk wordt gesteld wordt gedacht 

aan veranderingen in de bladstand resulterend in een platter gewas in de twee

de helft van het seizoen of aan een teruggang in fotosynthesecapaciteit van 

de individuele bladeren. Inderdaad kon worden aangetoond dat de fotosynthese 

ongeveer met 30 I kan worden verminderd door een gewas met vrij verticaal staan

de bladeren met behulp van wijdmazig gaas iets plat te drukken. Uit parallelle 

proeven bleek dat bij een dergelijke behandeling ook de groeisnelheid minder 

wordt. Daarnaast zijn eveneens aanwijzigingen verkregen over veranderingen in 

de fotosynthesecapaciteit van de afzonderlijke bladeren. Een en ander zal in 

het komende seizoen meer systematisch worden onderzocht. 

Een ander facet waaraan verdere aandacht zal moeten worden besteed is het 

feit dat bij een oude zode de groeisnelheid vrij plotseling tot nul wordt gere

duceerd, terwijl de fotosynthesesnelheid vrijwel niet blijkt te veranderen in 

de meeste gevallen. 

HET AARDAPPELONDERZOEK 

Het onderzoek naar de beïnvloeding van de knolopbrengst met behulp van 

groei beïnvloedende middelen is voortgezet. Een aantal stoffen (B9, CCC, Ethrel) 

is in staat bij een gelijkblijvende totale droge-stofopbrengst een verschuiving 

in de distributie te bewerkstelligen zodanig, dat de stengels korter worden en 

de knolopbrengst hoger. Een dergelijke verschuiving treedt doorgaans het duide

lijkst naar voren bij vroege rooiïngen; naderhand kan een hernieuwde loofgroei 

de voorsprong in de knolopbrengst te niet doen of zelfs in het tegendeel doen 

verkeren. Het is in dit verband van betekenis om over de oorzaken van deze her-

groei beter geïnformeerd te zijn, evenals over de uitwerking. In sommige geval-
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len namelijk kan een kunstmatig geïnduceerde hergroei ook tot een verhoging van 

de knolopbrengst leiden. Gezien de effecten die groeibeïnvloedende middelen op 

de ontwikkeling en daarmee op de opbrengst kunnen hebben, ook van andere gewas

sen, zal in een nieuw project meer in detail op dit mechanisme worden ingegaan. 

Een aantal chemische middelen is ook in staat de kieming van het pootgoed 

te beïnvloeden. Zo bleken GA en rindite zowel de opkomst als de groei te be

vorderen en dikwijls ook het aantal stengels per knol. Het effect op de knol

opbrengst was ook hier weer zichtbaar in de vroege rooiïngen. Daarnaast hebben 

deze stoffen (rindite, CS?, Ethrel) doorgaans ook een kiemrustbrekende werking. 

HET GRAANONDERZOEK 

Een poging om een serie moderne wintertarwerassen uit een groot aantal 

landen te vergelijken naar produktieniveau en ecotype kwam onvoldoende tot zijn 

recht door een ongekend hevige aantasting door schimmelziekten. Het bleek niet 

mogelijk hiertegen met bespuitingen in voldoende mate op te treden. Met be

spuitingen lag het opbrengstniveau voor alle rassen vrijwel gelijk, namelijk 

op 7500 kg per ha. Zonder bespuiten waren de opbrengsten tenminste 1500 kg lager. 

Duidelijke verschillen in ecotype traden niet naar voren bij de bespoten objec

ten. Dezelfde serie rassen is ook in andere landen beproefd, echter zonder be

spuitingen tegen schimmelziekten. Hierdoor worden deze proeven, die t.b.v. de 

N.G.C.-graanatlas werden genomen moeilijk interpreteerbaar omdat nu de resis

tentie tegen schimmelziekten sterker naar voren komt dan mogelijke verschillen 

in aanpassing aan bepaalde ecologische omstandigheden. Hierom zal voorgesteld 

worden het experiment te herhalen met bespuiten tegen schimmelaantastingen. 

Gehoopt wordt dat dan de aantastingen wat minder hevig zullen zijn zodat met 

mogelijk ook effectievere middelen een ziektevrije opbrengst kan worden verge

leken. 

Een nieuw type groeiremmer, RH 531, gaf bij zomergerst reeds in geringe 

hoeveelheden een stengelverkorting. Wel trad hierbij zowel in kas- als in veld

proeven dikwijls aardeformatie op. Ondanks dit verschijnsel was de opbrengst 

van het behandelde gewas in veldproeven hoger dan van de controle dank zij een 

geringere en latere legering. 

Bij mais werd het onderzoek naar kouderesistente rassen voortgezet. Een aantal 

selecties hierop uit zowel Zuid-Amerika als Canada bleken niet beter te zijn 

dan het Nederlandse standaardras CIV 326 of selecties van de SvP. 

Doordat de moderne maisrassen per plant een geringer bladoppervlak bezitten 

dan de oudere rassen leek een beoordeling van de geadviseerde standdichtheid ge-
2 

wenst. Inderdaad bleek duidelijk dat de norm van 7 planten per m opgevoerd 
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